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Zdravím Vás u posledního čísla našeho časopisu Quattro. 
Děkujeme všem, kdo si náš časopis přečetli a doufáme, že se Vám 
líbil. Zároveň bych chtěla poděkovat všem redaktorům našeho 
časopisu za čas a úsilí, které do toho věnovali.  
Doufám, že se Vám naše poslední číslo bude líbit. 

Šéfredaktorka Anna Stříbrná 
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Čtyři roční období 

V posledním čísle našeho časopisu píši o meteorologickém létě, tedy o jeho 
charakteristice, základních údajích a několika zajímavostí a faktů, které se 
týkají tohoto časového období. 

Léto 
Na začátku bych rád vymezil čas, ve kterém se léto na severní polokouli 
odehrává. Astronomické léto začíná letním slunovratem (latinsky solstitium) 
přibližně kolem 21. června – naše planeta je v této době nejdále od slunce a 
dny jsou delší než noci. Země se totiž točí o něco pomaleji, než tak činí v 
zimě, kdy jsou naopak noci delší. Mezi letní měsíce počítáme červen, 
červenec a srpen na severní polokouli u nás – naopak tomu je na jižní 
polokouli, kdy léto trvá v měsících prosinec, leden a únor. 
Ve střední Evropě máme největší potenciál dosažení nejvyšších teplot 
přibližně tři až šest měsíců po letním slunovratu, to zhruba znamená střed a 
konec července. 

 
Prázdniny

Ve většině evropských zemí mají studenti a žáci dlouhé prázdniny během 
trvání léta, přesný začátek a konec se může lišit na základě zákonů či 
školního řádu školy v různých zemích. Prázdniny mají historický původ, 
protože v minulosti musely děti pomáhat se sklizní obilí a nemohly se proto 
učit ve škole. V létě si také spousta již pracujících lidí bere na několik týdnů 
dovolenou a odjíždějí k moři či na blízké koupaliště.  

Nejvíce navštěvovaná Země bývá obvykle Španělsko, ačkoliv u česky 
mluvících lidí vyhrává jednoznačně 
Chorvatsko. Možná je zde tolik Čechů 
z důvodu blízkosti chorvatštiny a 
češtiny, nebo protože sem lidé již 
jezdili na prázdniny za minulého 
režimu (Zvyk), nebo má Chorvatsko 
jednoduše krásnou krajinu a pláže, 
které se oproti románským zemím liší 
v mnohém – například kamenných 
m í s t o p í s e čnýc h p l á ž í . M e z i 
nejoblíbenější sporty během léta patří 
fotbal a basketbal. 

Michael Losman 
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V Kole času 

Léto 
Vítám Vás počtvrté a díky bohu naposled u nahlédnutí na roční cyklus raně 
středověkého sedláka v českých zemích. Dnes, jak víte, přišla řada na léto. 
Začněme tedy opět prací.  
V červnu hrála velkou roli senoseč, tedy sběr a sušení trávy na seno. 
Senoseč byla zásadní pro krmení dobytka během měsíců, které 
neumožňovaly pastvu.  
K sekání trávy se používala 
travní kosa, která byla 
užitečná také při čištění 
lesa nebo př i obnově 
zarůstajícího přílohu.  
S e n o s e č s e m o h l a 
protáhnout až do července, 
kde na ni navazovaly žně 
nebol i sk l izeň obi l í a 
luštěnin. Při té se v raném 
s t ře d o v ě k u p o u ž í v a l 
především srp a vzhledem 
k množství práce se na 
sklizni většinou podílela 
celá rodina. Kosa s hrabicí, 
která umožňovala shrabovat obilí se začala používat až v pozdním 
středověku. Sklizeň pokračovala až do srpna, kde započalo také 
zpracovávání sklizené úrody, O té, stejně jako o skladování úrody, jsem psal 
v prvním čísle tohoto časopisu, když jsem se věnoval podzimu. 

Co se svátečního života týče, tak v letním období nenacházíme žádné svátky 
takové důležitosti, jako jsou Velikonoce nebo Vánoce, což je dáno především 
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tím, že toto období se vyznačovalo největším množstvím práce. To ovšem 
neznamená,   že by se tu i tak nevyskytovaly určité svátky. Můžeme začít 
letnicemi, které se slavily padesát dní po Velikonocích, tedy z našeho 
pohledu často ještě na jaře, i když pro tehdejšího člověka byl předěl mezi 
jarem a létem právě někdy v tomto období mezi letnicemi a Velikonocemi. 

V křesťanském pojetí byly letnice svátkem seslání ducha svatého, v lidovém 
pojetí ovšem přetrvával ochranný smysl spočívající i v usmiřování neobvykle 
zemřelých, aby nepoškodili hospodaření. Kosmas píše o obětech duchům a o 
pohanských obřadech u studánek: 
„obyčeje pověrečné, které vesničané, posud polopohané, o Letnicích v 
úterý nebo ve středu zachovávali, přinášejíce dárky ke studánkám, oběti 
zabíjeli a zlým duchům obětovali.“ 
Je však otázka, do jaké míry měl Kosmas opravdu ponětí o životě sedláků a 
do jaké míry jen přebíral klišé z jiných literárních zdrojů. Účelem všech 
rituálů o letnicích a kolem nich bylo ochránit vegetaci, dobytek a zajistit 
dostatečnou vláhu.  

Po letnicích je důležitý ještě svátek sv. Jana Křtitele, kterému na významu 
přidává i jeho blízkost k letnímu slunovratu, jenž značí, že temnota začne 
znovu přibývat na síle. Kromě různých ochranných, posilňujících a očistných 
rituálů, jako například vyvěšování zelených ratolestí, obcházení polí s 
hořícím polenem, nebo mazání rostoucího lnu máslem, aby byl hladký, se s 
tímto dnem pojí také večerní zapalování ohňů, přes které mládež 
přeskakovala, což mělo posílit jejich zdraví,   které bude v období žní 
obzvláště potřeba. Zároveň byliny v ten den nasbírané měly prý obzvláště 
léčivé účinky.  
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Po dni sv. Jana Křtitele už plně propukla práce na žních a pro žádné 
významné svátky už nebylo místo. Přesto i k práci patřily určité rituály, jako 
pravidlo prvního a posledního, dle něhož měl poslední a první klas a snop 
speciální význam. Kvůli tomu se z nich peklo speciální pečivo a zároveň se 
poslední snop nebo posledních pár klasů nechávalo na poli, aby nebylo 
zbavené své síly.  

Po sklizni přichází dožínky a po nich podzimní hody, o tom jsem však už psal 
prvním díle a tak zde své vyprávění ukončím. Kruh se uzavřel a já za to 
děkuji, snad to bylo poučné i pro někoho jiného, než jsem já. 

Hynek Tožička  

Komentář: 
Aneb proč má Hynek příliš málo pětek 

Hele, já mám z češtiny v současnosti jenom dvojku, což je mnohem víc než si 
zasloužím. Nehodlám se tu ponižovat tím, že budu psát o něčem čemu 
nerozumím a co mě v současné době, kdy se utápím ve strachu z 
nezvládnutí souborek, vlastně ani moc nezajímá. Navíc o něčem, co už psali 
jiní a mnohem lépe, což je prakticky každé veřejně probírané téma. Proto 
místo toho vyjádřit své současné naštvání z výuky různých slohových stylů. 
Nakonec smysl komentáře je přece vychrlit na lidi kolem sebe nevyžádané 
názory a frustrace takovým způsobem, aby to vypadalo jako intelektuální 
činnost nebo vznešená novinařina (ne, že by na chrlení frustrací bylo něco 
špatně, právě naopak). A to, že se něco učíme ve škole, je svým způsobem 
také událost neveřejná a pro někoho možná bezvýznamná, ale přesto 
událost. 

Dobře v čem je můj problém ?  
Domnívám se snad že formy nejsou důležité ?  
Že na formálních pravidlech různých útvarů nesejde a nedává smysl věnovat 
jim tolik času?  

Naopak. Věřím že formu a obsah nelze oddělit a pokud ano, pak je to buď 
mizerná forma, která nestojí za zachování, natož za naučení nebo mizerný 
obsah, který nestojí za vnímání. To neznamená, že druhá věc v páru nemůže 
být exrémně hodnotná nebo že upozadění druhého nemůže být záměrem.  
Co tím myslím? Uvedu příklad vlastní práce zprávy o návštěvě narozenin 
jednoho příbuzného, kterou jsem napsal v minulém pololetí a dostal jsem za 
ni jedničku za dodržení útvaru.  

Je to mizerná práce, no minimálně mizerná zpráva a s tou jedničkou 
nesouhlasím. 
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Nestydím se za ni, právě naopak, myslím si, že v tom, jak bezcenná byla, 
dosáhla jakési vlastní kvality, které si cením mnohem víc, než jakékoliv 
zprávovitosti. Když si ji četla má babička, byla zklamaná. Právem. Má zpráva 
sice dodržela všechny formální parametry, bylo tam: co, kdo, jak, kde a kdy 
a bylo to napsáno neutrálním jazykem zprávy.  Všechno na svém místě, jenže 
v popisnosti a vyjmenovávání faktů se jaksi ztratila většina toho, co by 
někoho mohlo skutečně zajímat. Pokud přijímáme, že smyslem zpráv je 
přinášet hodnotné informace nebo minimálně takové informace, které někdo 
považuje za užitečné či zajímavé, pak jsem selhal.  

Samozřejmě, mohl jsem napsat hodnotnejší zprávu, kdybych nebyl líná 
lemra, jenže z hlediska známek by mi to k ničemu nebylo. Hodnotí se totiž 
pouze přítomnost formálních parametrů, a ne to, jestli na prvním místě slouží 
k účelu samotného stylu a učí se pouze formální parametry bez toho, aby se 
pořádně probíralo, v čem spočívá jejich hodnota, proč takový formát lépe 
slouží k takovému účelu a jak lze jednotlivé sounáležitosti textu využít k 
tomu, abychom dosáhli toho, čeho chceme, ať už je to prosadit názor, 
informovat,   bavit, manipulovat či vyvolávat estetické okouzlení. Proto 
tvrdím, že známkování slohu by nemělo spočívat v pouhé kontrole, zda jsou 
přítomné určité parametry (jazyk délka členění, atd.), ale v posouzení, jestli 
slouží k zamýšlenému cíli.  

Jistě vést takovou výuku by pro školy mohlo být náročnější, protože třeba u 
komentáře by už nestačilo probrat základy, ale bylo by třeba také vysvětlit, 
jak efektivně argumentovat, jak vyvolat správné emoce, jak nejlépe zajistit 
srozumitelnost a stravitelnost (za to bych jedničku asi fakt nikdy nedostal) a 
nejspíš i spoustu dalších věcí, na které si ve svém unaveném stavu 
nevzpomenu. Ovšem výmluva, že něco je snazší, opravdu neobstojí, když se 
s ní hájí něco, co je zároveň zbytečné. 

Hynek Tožička  
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Zapomenutá stopa minulosti 
Příchod Slovanů na naše území 
Slované jako etnická a jazyková skupina Indoevropanů vstoupili do historie v 
6. století našeho letopočtu. V této době započala jejich expanze do střední a 
jihovýchodní Evropy. Tehdy se o nich jako o Sklavenech útržkovitě zmiňují 
antičtí autoři. Ovšem tato jejich expanze zůstává zastřena mnoha 
nejasnostmi. Nyní mezi odborníky jednoznačně převažuje tzv. migrační 
teorie příchodu Slovanů na naše území. Podle ní měli Slované přicházet 
počínaje 6. stoletím našeho letopočtu ze své pravlasti v Zakarpatí a osidlovat 
rozsáhlé oblasti Evropy včetně dnešního území Čech a Moravy. Pravlast 
Slovanů se tak hledá v prostoru mezi Vislou, Bugem a horním Dněprem, tj. 
zhruba na území dnešní Ukrajiny. Expanze Slovanů představovala vyústění 
neklidného období stěhování národů na našem území. 
Slované byli zemědělský lid, který měl na naše území přicházet v několika 
vlnách a v různých proudech. Usazoval se v nejúrodnějších oblastech úvalů 
řek. Vztah k původnímu, tj. germánskému obyvatelstvu nelze na základě 
archeologických situací spolehlivě osvětlit. Zdá se však, že intenzita osídlení 
na sklonku doby římské a v době stěhování národů byla na území Čech a 
Moravy poměrně nízká. Nic zde proto nenasvědčuje násilným invazím vůči 
původnímu germánskému obyvatelstvu. Nelze vyloučit, že se na celém 
procesu podílely různé formy postupného soužití, které mohly vést ke 
splynutí původního obyvatelstva s cizími příchozími. 
S počátky Slovanů na našem území je archeology spojována tzv. kultura 
keramiky pražského typu 2. poloviny 6. a 7. století. Za charakteristický 
projev této kultury jsou považovány tři fenomény: v ruce vyráběná 
nezdobená keramika pražského typu, vesnická sídliště sestávající z tzv. 
zemnic, tj. obydlí zahloubených do země a opatřených kamennou pecí v 
rohu, a žárová pohřebiště. 

Rekonstrukce Slovanského hradiště (Měřínský 2006). 
Hlavním problémem studia počátků slovanského osídlení našeho území je 
naprostá útržkovitost písemných zpráv. Základním pramenem poznání tak 

z ů s t á v a j í 
a r c h e o l o g i c k é 
nálezy, které svou 
podstatou bohužel 
n e d o v o l u j í 
r e k o n s t r u o v a t 
konkrétní historické 
události ani přesně 
d a t o v a t z j i š těn é 
aktivity. Obecným 
p r o b l é m e m j e 
etnická interpretace 
a rc h e o l o g i c kýc h 
nálezů , t j . př ímé 
spojování kultury 

8



pražského typu se Slovany. Někteří badatelé označují tento postup za 
poplatný době národního obrození. Takové názory jsou ovšem zcela v 
menšině; na druhé straně zakládají potřebu nových výzkumů této 
problematiky pomocí moderních archeologických přístupů. Skutečnost, že 
nejstarší Slované své mrtvé spalovali a odpovídající pozůstatky se tak 
dochovávají v podobě tzv. žárových hrobů, znemožňuje zatím využití 
moderních genetických a dalších biologických metod při rekonstrukci 
vývojových a migračních procesů starých Slovanů. 
Problematika historie českých zemí mě velmi zajímá a z ní zejména období 
počátku příchodu Slovanů na naše území. Tato problematika je velice 
poutavě popsána v knihách prof. PhDr. Zdeňka Měřínského, CSc. S názvem 
České země od příchodu Slovanů po Velkou Moravu I. a II. Bohužel díl III. 
této trilogie v důsledku úmrtí autora nebyl dokončen. Tyto dvě knihy prof. Z. 
Měřínského velmi doporučují všem studentům, kteří se zajímají o 
problematiku příchodu Slovanů na naše území. Velice zajímavá je i kniha o 
této problematice PhDr. Magdaleny Beranové, DrSc. Slované. 

Anna Vacková 

Koutek poezie 
Vladimír Holan – život a dílo básníka 
Vladimír Holan (narozen 16. září 1905 v Praze – zemřel 31. března 1980 v 
Praze) byl jeden z nejvýznamnějších českých básníků a překladatelů 20. 
století. Jeho poezie je plná osobitých obrazů, lásky 
a tragiky života, dokonce by se dalo říci, že psal 
jakýmsi vlastním jazykem. Básník Josef Hora jej 
nazval „alchymikem slova“. Používal pseudonymy 
a šifry Ivo Holan, Ivo Rol, V. Scarlet, -Dt.-, -h-, H. 
V., V. H. 
Po ukončení gymnázia v roce 1926 byl přijat jako 
úředník do pražského Penzijního ústavu. Po sedmi 
letech ze zdravotních důvodů z tohoto zaměstnání 
předčasně odešel do penze a věnoval se pouze 
literatuře a poezii. V letech 1933–1938 působil jako 
redaktor Umělecké besedy v časopisu Život. V 
letech 1939–1940 pracoval jako dramaturg Divadla 
E. F. Buriana. 
Po válce odmítl katolickou církev a v euforii z ruského osvobození vstoupil 
do KSČ, v roce 1946 zveřejnil důvody tohoto kroku v Rudém právu. V březnu 
ve svém dopisu anglickým intelektuálům obhajoval únorový převrat z roku 
1948. Brzy po převratu však prohlédl a znechucen novými poměry vrací se v 
říjnu 1950 do katolické církve, členství v KSČ bylo v listopadu téhož roku 
zrušeno. Tomu však předcházela pověstná hádka v Goldhammerově vinárně 
v Křemencově ulici v lednu roku 1949 mezi jeho současníky Seifertem a 
Tauferem o význam Majakovského. Této schůzky se Holan spolu s dalšími 
básníky také účastnil. V udavačské atmosféře po komunistickém převratu v 
únoru 1948 to mělo pro Holana za následek zákaz publikace jeho děl. 
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Z Holanova díla mě nejvíce zaujala lyrickoepická báseň Noc s Hamletem. 
Jedná se o tragické dílo, které zkoumá otázky lidského bytí, lásky a 
smrtelnosti. Tuto báseň Vladimír Holan napsal mezi lety 1949–1962, kdy 
prožíval nejtěžší léta svého života: „Ve své šílené samotě měl jsem dobré 
uzemnění, abych přijal a prožil všechny tehdejší hrůzy.“  
Po poválečném optimismu přišla po komunistickém převratu v roce 1948 pro 
Holana doba vystřízlivění po stíhání jeho básnických přátel státní 
bezpečností. Vyvrcholilo to pak zákazem publikování. V této době se 
Vladimír Holan uchýlil do izolace na Kampě, kde žil ve svém vnitřním světě 
zklamaný společenským komunistickým vývojem. Jeho zdravotní problémy i 
silně zhoršený stav jeho dcery přinášely do tvorby četné temné stránky. Noc 
s Hamletem je specifickým básnickým rozhovorem Shakespearových 
Hamletem. Poprvé byla knižně vydána na konci roku 1964, tj. k 400. výročí 
narození Williama Shakespeara.  

Viz ukázka z básně: 
„Tím větší báseň, čím větší básník, 
nikoliv obráceně!“ dodal a pokračoval: 
A jsi už velký básník, ptáš-li se, s kým 
se zatratit... 
Umění jako dílo, abys nezpyšněl... 
Říkám ti, že umění je nářek, 
něco pro někoho, nic pro všechny, 

neb oť už t í m , že dou f áš , j s i v 
budoucnosti... 
Stále nás něco přesahuje, protože i 
láska 
je jenom část naší jistoty... atonální 
harmonie.“ 

Tato báseň je zasazena do prostředí „noci“, která se stává jedním z 
nejsilnějších motivů celé básně. Noc je pro Vladimíra Holana temným a 
osudovým prostředím a i určitým odrazem období po komunistickém 
převratu. Dílem čtenáře provázejí čtyři postavy: William Shakespeare, 
Hamlet, Orfeus a básník-vypravěč. Jejich vyjádření působí jako dialog. 
Navíc do rozhovoru mezi Holanem a Hamletem je vložen příběh o Orfeovi a 
Eurydice, který symbolizuje nejhlubší a nejčistší lásku.  
Lásku, která je projevem nejhlubšího bytí a absolutní vzájemné oddanosti 
dvou partnerů. Místem děje je pravděpodobně Kampa, kde autor bydlel. 
Výraznými tématy v básni jsou věčnost, smrtelnost, láska, milenci a 
svoboda.  
Báseň je skrytou polemikou s dobou, kterou po komunistickém převratu 
prožíval.Myšlenkou, která z textu intenzivně vyplývá, je naprosté vědomí 
smrtelnosti člověka a zároveň zázračná neopakovatelnost života a vášnivá 
touha po svobodě.  

Vyplývá to z následující ukázky: 
I kdyby nebylo Boha, i kdyby nebylo 
lidské duše, 
i kdyby duše byla, ale byla smrtelná, 
i kdyby nebylo zmrtvýchvstání, 
i kdyby nebylo pak už nic, opravdu nic, 

moje, stejně jako tvoje účast na takové 
komedii. 
byla by zas jen soucitem, soucitem s 
žitím, 
které je jenom dech a žízeň a hlad 
a páření a nemoc a bolest… 

Báseň Noc s Hamletem je unikátní dílo, které nám dává možnost pochopit 
dobu po komunistickém převratu v ČR, kterou se Holan snažil poeticky 
vyjádřit. 
Na závěr bych chtěla dodat, že pokud byste se chtěli vcítit do nitra 
básníkova, poslouchejte jen plynutí slov a vnímejte své emoce, poněvadž 
každý básník žije tak trochu v jiném světě, ale obzvlášť u Vladimíra Holana 
tato jinakost nejvíce vyplouvá na povrch. Chcete-li tohoto básníka skutečně 
pochopit, může vám být průvodcem na celoživotní pouti studia literatury 
české. 
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Komentář: 
Národní parky v ČR 
Komentář z problematiky ochrany přírody 
Národní parky (NP) v ČR jsou velkoplošná, zvláště chráněná území v Česku. 
V České republice jsou čtyři národní parky. Nejstarší z nich je Krkonošský 
národní park o výměře 36 300 ha, který byl v roce 1963. Největší je Národní 
park Šumava s výměrou 69 030 ha z roku 1991. Tento NP byl vyhlášen 
společně s NP Podyjí o rozloze 6 259 ha. Jedná se tedy o nejmenší NP v ČR. 
Naposled byl vyhlášen NP České Švýcarsko, a to v roce 2000. 
NP jsou rozsáhlá území, jedinečná v národním či mezinárodním měřítku, 
jejichž značnou část zaujímají přirozené nebo lidskou činností málo 
ovlivněné ekosystémy, v nichž rostliny, živočichové a neživá příroda mají 
mimořádný vědecký a výchovný význam, lze vyhlásit za NP. Veškeré využití 
národních parků musí být podřízeno zachování a zlepšení přírodních 
poměrů a musí být v souladu s vědeckými a výchovnými cíli sledovanými 

jejich vyhlášením. NP, jejich 
poslání a bližší ochranné 
p o d m í n k y s e v y h l ašu j í 
zákonem zákon č. 114/1992 
Sb., o ochraně přírody a 
krajiny. 
Vláda Petra Fialy hodlá 
vyhlásit dva nové národní 
parky, a to NP Křivoklátsko 
ve středních Čechách a NP 
Soutok na jižní Moravě. 
Místní obyvatelé a některé 
s k u p i ny o by va t e l p ro t i 

vyhlášení těchto NP protestují, 
a to především z důvodu omezení činností v těchto územích a též v důsledku 
předpokládaní zvýšené návštěvnosti v NP. 
O ochraně přírody se mezi obyvateli často diskutuje. Chránit přírodu je 
velmi důležité. Řada obyvatel však považuje za nepřijatelné, aby v NP 
docházelo k takovým požárům a tím i ničení přírody jako tomu bylo 
například v roce 2022 v NP České Švýcarsko. 
Podle mého názoru je nutné přírodu účelně chránit a nelze v NP připustil 
jejich ničení požáry. 

Anna Vacková 
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Malířské umění 

Léto 
Paul Gauguin (1848 - 1903) začal malovat po sňatku s Mette-Sofií Gadovou. V 
roce 1877 se setkal s Camillem Pissarrem, který ho přivedl mezi 
impresionisty. Pod jeho vlivem začal malovat impresionistickou technikou, 
používal podobné barvy a motivy. V roce 1883 nastal propad na burze, Paul 
přišel o práci a rozhodl se, že se 
nakonec bude živit malováním. 
Moc peněz ale nevydělal, proto 
se rozhodl před touto finanční 
krizí uniknout na Tahiti. Zde si 
našel domorodou ženu, milenku, 
která se stala jeho modelkou pro 
obrazy. Bohužel tento pobyt ho 
poznamenal různými nemocemi, 
které si nesl až do smrti. Roku 
1 9 0 1 G a u g u i n p ře s í d l i l na 
Markézy, kde se usadil na malém 
ostrově Hiva Oa, kde chtěl najít 
nové náměty ke svým obrazům. 
Zemřel 8. května 1903 na zástavu 
srdce a o tři roky později se v 
Podzemními salonu v Pař íž i 
konala výstava, na které bylo možno 
zhlédnout více než 200 obrazů, kreseb, plastik a podobně. 

Tahiťanky na pláži (nebo také Tahitské ženy), je název jednoho z jeho 
obrazů, který vytvořil právě při pobytu na Tahiti. Zachycuje dvě ženy sedící 
u moře na pláži. Gauguin zde barvy nerozkládá jako ostatní impresionisté na 
drobné skvrny, naopak barvy nanáší v souvislých plochách a ohraničuje je 
konturou. Postavy na obraze pak hezky vyniknou. 

Mary Cassattová (1844 – 1926) byla americká malířka a grafička a často 
vytvářela obrazy společenského a soukromého života žen s důrazem na 
intimní vazby mezi matkami a dětmi. Ačkoli její rodina protestovala proti 
tomu, aby se stala profesionální umělkyní, Mary i tak začala ve svých 15 
letech studovat malbu na Pensylvánské akademii umění ve Filadelfii.  

Cassattová kritizovala konvenčnost a zastaralost Salonu (pařížská umělecká 
výstava) a způsob vybírání obrazů pro výstavy, který znevýhodňoval ženy.  
V roce 1877, kdy její obrazy byly odmítnuty Salonem ji Edgar Degas pozval, 
aby vystavovala díla s impresionisty. Mary Degase obdivovala a jeho 
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pastelová technika malby na ni udělala mocný dojem, 
sama pak začala využívat pastely v jejích malbách.  
Pronajala si zámeček ve vesnici Bachivillers, kde si zřídila 
ateliér. V něm pracovala na velkém plátně pro světovou 
výstavu v Chicagu 1893 s námětem alegorické oslavy 
moderní ženy. Roku 1914 byla nucena přestat malovat, 
protože téměř oslepla. Zemřela 14. Června 1926 v 
Château de Beaufresne nedaleko Paříže. 
Nádhernou letní atmosféru zachycuje i její dílo s názvem 
Děti si hrají na pláži. Na obraze můžeme vidět dvě malé 
děti hrající si s pískem. Ukazuje také právě pastelovou 
techniku, kterou Cassatt často ve svých obrazech 
využívala a obraz díky ní působí jemně a barvy jsou výrazně světlé. 

Michaela Macháčková  

Komentář:  
Zpomalení inflace 

Meziroční inflace v březnu zpomalila na 15 procent, ceny pak vzrostly jen 
velmi lehce. Spotřebitelské ceny meziročně zpomalují růst již druhý měsíc v 
řadě a jedná se dokonce o nejnižší hodnotu od loňského dubna. Neměli 
bychom se ale příliš radovat, u většiny jídel a nápojů totiž ceny nadále 
stoupají.  

Pohonné hmoty byly v březnu oproti loňsku levnější o 19%, ceny zemního 
plynu zmírnily meziroční růst na 60% ze 74,3%. Naopak ceny potravin a 
nealkoholických nápojů stouply o 23,5% a zhruba o třetinu se zdražila rýže, 
mouka nebo vepřové maso. 

Inflace se podle čerstvých dat statistiků zmírnila hlavně kvůli dopravě a 
bydlení. Ministerstvo financí zveřejnilo výhledy na očekávaný pokles 
inflace. Ta by měla spadnout pod desetiprocentní hranici v červenci. 
Předpokládá se ale, že se letos bude celoroční inflace nakonec pohybovat 
kolem 11%. 

Michaela Macháčková 
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Mladí umělci 
Daniel Altera 

Pochází z Libčic nad Vltavou a aktuálně chodí do prvního ročníku na 
UMPRUM, obor malba, kde má i svůj ateliér. Kromě toho si ještě přivydělává 
tetováním a prací v kavárně/keramické dílně.  

Odmala si vždy čmáral 
př íšerky do seš i tu a 
postupně se dostal i k 
m yš l e n c e s t u d i a n a 
umělecké škole. Dostal se 
tedy na obor grafika na 
škole Michael. Uvědomil 
si, že grafika ale není 
úplně ono a tak se dostal 
k malbě.  

Jaká volí témata svých 
výtvarných prací? 

Představivost, estetika, 
p ř í š e r y , d ě t s k é 
vzpomínky, Scooby Doo, 
a umělá botoxová kultura 
znetvořování sám sebe a 
přetvařování se. 

Také pracuje se svou identitou a 
queer tématy. Zároveň s kontrastem 
mezi tím, že malby vypadají dětsky, 
ale s naivitou nemají nic společného, 
právě naopak, jsou zvrácené až 
kontroverzní. Jen se člověk musí 
zadívat. 
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Zajímavostí je, že kvůli finanční situaci začal malovat na různorodě potištěné 
látky, přičemž si uvědomil, že se nemusí snažit potisky zakrýt, ale může je 
využít jako pozadí. Vzápětí se na prvních 
klauzurách rozhodl látky též využít k tomu 
k čemu byly původně určeny. Například 
jako povlečení či povlak na polštář. 

Tereza Lišková 
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Ze světa hudby 
  
Zdravím, dnes se podíváme opět na hudební novinky za měsíc březen a 
duben. 
Jako první se podíváme na nové „album“ od Hozier, 
Eat your Young. Obsahuje jen tři skladby, nejznámější 
je Eat Your Young, poté All Things End, Through Me. 

Vyšlo to 17. března. 
  
D á l e t a d y m á m e d l o u h o 
očekávané album od Melanie 
Martinez, Portals. Album má 13 
skladeb, vyšlo 31. března. Poté 
v y d a l a D e l u xe v e r z i s 1 6 
skladbami, to vyšlo 5. dubna. Odstartovala tím svou 
novou éru. Ve videoklipu na skladbu Death, jde vidět, 
jak pohřbila své staré já a její 

nové já vyplouvá napovrch. 

Lana Del Rey vydala 24. března 
album Did you know that there's a 
tunnel under Ocean Blvd. Album 
obsahuje 16 skladeb. Hudební 
kritici toto album považují za její 
nejlepší. 

NF vydal 7. dubna nové album. 
A l b u m s e j m e n u j e p o 
stejnojmenné úvodní písni. 

Album obsahuje 13 skladeb. V samý den vydal i 
videoklip ke skladbě Happy. Opět u NF můžeme vidět 
procítěný text, spojení rapu s popem a za mě je toto 
velmi povedené album. Opět NF nezklamal. 

Po několika letech se vrátil na 
scénu Mikolas Josef se svou 
novou skladbou Boys don´t cry. 
Skladba vyšla 23. března. 

Renne Dang vydal 7. dubna 
skladbu Amen společně s 
Ry t m u s e m . V k vě t n u má 
vydávat nové album, zatím 
nevydal jeho název, pouze na 

Herohero. 

Adam Mišík vydal 7. duben 
skladbu Srdce na tvý dlani, 
kterou vydal společně s Pil C. 

Labyrinth vydal společně s Billie Ellish skladbu Never 
felt so alone, 7. dubna. 
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Komentář: 
Willow project je projekt těžby ropy od společnosti ConocoPhilips, který se 
nachází na severo-západním svahu Aljašky. Projekt měl původně postavit a 
provozovat až pět vrtných plošin pro celkem 250 ropných vrtů. 
I přes velký nesouhlas ekologických aktivistů a veřejnosti, Joe 
Biden, tento projekt schválil. Navrhlo se kompromisní řešení 
ve formě „pouze“ tří vrtů. Tento projekt má stát 8 miliard 
dolarů, mělo by to vyprodukovat až 180 000 barelů ropy 
denně. Tento projekt by mohlo do 30 let vyprodukovat víc než 
263 milionů skleníkových plynů. To se rovná zhruba emisím 

vyprodukovaných 1 ,7 mi l ionem 
osobních automobilů za stejné období. 
Tento projekt je v rozporu Bidenových 
slibů ohledně klimatu. Projekt by mohl 
vytvořit jednu z největších „uhlíkových 
bomb“ v USA. Aljaška je jeden z 
největších států v USA, je také nejméně 
osídlen lidmi a je jeden z mála států, 
která není zatím zničena lidmi. Tento 
projekt by mohl zničit spoustu krásných 
a unikátních národních parků na 
Aljašce, zabít spoustu chráněných 

zvířat, které se 
na tomto území nachází a zrychlit globální 
oteplování. Začít má v roce 2027 a má trvat zhruba 
30 let. Dalo by se říct, že je to podpis k 
nezvratitelné změně klimatu. Největší důvod, proč 
tento projekt byl povolen, jsou primárně peníze. 
Vládě by to mohlo přinést něco mezi 152 831 000 
000 až 392 994 000 000 korun. Neovlivní to, ale 
jenom přírodu, ale také obyvatelé na tomto území, 
mohlo by to katastrofálně poškodit jejich kvalitu 
života a obživu. Tento projekt může ovlivnit nejen Aljašku a USA, ale celý 
svět. Willow project mají v plánu rozšířit i do ostatních zemí, kde našli 

podobné množství ropy. Jak tomuto můžeme 
zabránit? V roce 2024 se má volit nový prezident 
USA, pokud by tedy byl zvolen nový prezident, 
mohl by tento projekt zastavit. Osobně se bojím 
toho, že se málo lidí pokusí zastavit tento 
projekt, většina politiků s tímto projektem totiž 
souhlasí. Můžeme pomoct ale i my. Můžeme 
podepsat petici na zastavení Willow projectu. 
Čím více hlasů, tím větší šance, že se s tímto 
projektem nějak pohne. Willow project není 

jediný projekt na těžení ropy na světě, jen se teď na něj nejvíc poukazuje, 
proto je dobré se taky zamyslet nad těmi ostatními. 

Anna Stříbrná  
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Móda 
Móda „z druhé ruky“ nebo-li „second-hand“ 
Móda byla vždy úzce spjata s ekonomickou a společenskou situací, i v XV-
XVIII století. Nejvýraznějšími ukazateli zhoršení nebo zlepšení ekonomiky 
byly dámské a pánské oděvy, sukni a kalhoty se zkracovaly nebo 
prodlužovaly podle toho, jaká byla cena státní mince. 

Samotný pojem „Second-hand“ pochází z 
Anglie z 17. století, kdy králové darovali své 
oblečení nejvěrnějším vazalům jako zvláštní 
milost. Jednou z položek královského šatníku 
byl královský plášť, který byl předánpouze 
pro dočasné použití a to bylo považováno za 
zvláštní milosrdenství. Když vazal nosil 
královský plášť, byl považován za jeho 
hlavního důvěrníka - „z druhé ruky“, což se v 
angličtině řekne „second-hand“. 

V roce 1943 se v Anglii objevil první second-hand, který prodával použité 
oblečení za nízkou cenu. Bohatí Angličané rozdávali oblečení, aby pomohli 
účastníkům francouzského odboje a zároveň potřebným občanům, kterých 
během války stalo mnoho. V té době měl tento formát sociální charakter a 
blížil se spíše charitě. 
Dnes je second hand celým průmyslovým odvětvím. V Evropě existuje 
mnoho společností, které tento obchod postavily na profesionální základ. 
Jsou zde speciální místa pro sběr oděvů, třídící továrny a podniky pro 
zpracování a dezinfekci oděvů. 

Sortiment second-handů 
Začněme tím, že celý "Second-hand" se dělí do dvou hlavních skupin: 
originál a tříděný second hand. 
• Originální second hand - jsou to oblečení, obuv a domácí potřeby, které 

lidé přímo odevzdávají v originálním balení. Kvalita originálu závisí na 
tom, v jaké zemi, městě a okolí se sbírá, v jakém ročním období se sbírá a 
kdo sbírá. Všechny věci jsou chemicky dezinfikovány. 

• Tříděný second hand - zahrnuje výběr a třídění podle jednoho nebo více 
kritérií. Nejčastěji se second-hand třídí podle 
následujících kategorií: 

• Second-hand Luxus nebo Extra - jedná se o 
kvalitní a moderní zboží,většinou značkové, 
nové nebo téměř nové, často s cenovkami. Je 
to nejdražší a nejkvalitnější kategorie second-
handů. 

• Second-hand 1. stupně - kvalitní zboží bez 
poškození a známek opotřebení. Jedná se o 
nejprodávanější kategorii second-handů a 
zahrnuje moderní a módní oblečení. 
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Nakupovat nebo nekupovat věci v second-handech - to si každý rozhodne 
sám pro sebe. Zástupci mladé generace neváhají mluvit o nakupování, rádi 
se novým oblečením pochlubí a stávají se pravidelnými zákazníky obchodů, 
vybírají si oblečení, které v nich odráží jejich obraz světa. 

Iyuliya Ayupova 

Komentář: 
Předvolební strategie: jak Biden používá influencery v 
TikTok 
Ve své předvolební kampani plánuje americký prezident Joe Biden využít 
blogery a influencery na sociálních sítích, kteří budou propagovat výsledky 
jeho práce. 
Cílem zapojení mediálních osob je zvýšit Bidenovu autoritu mezi mladými 
voliči, jejichž volba „bude rozhodující pro úspěch demokratů“. 

To znamená, že Bidenův tým pro digitální strategii bude kontaktovat 
influencery po celé zemi, aby se zaměřil na ty, kteří nesledují práci Bílého 
domu nebo Demokratické strany na sociálních sítích, nebo kteří nesledují 
hlavní média vůbec. Zdůrazňuji také, že mladí voliči ve věku 18-29 let 
upřednostnili Bidena před Trumpem s převahou 26 bodů v roce 2020 a 
demokraty před republikány s převahou 28 bodů v průběžných volbách v 
roce 2022. Dohlížet na tuto práci bude Rob Flaherty, který byl jmenován 
asistentem prezidenta ve stejné hodnosti jako ředitel komunikace Bílého 
domu a tiskový mluvčí. 

Propagovat Bidena budou i klimatičtí aktivisté. Mezi influencery budou 
Harry Sisson, 20letý student z New York University, publikující zprávy dne 
na TikTok, a Vivian Tu, bývalá obchodnice, která diskutuje o finančních 
tématech v krátkých videích. Pro setkání bloggerů se dokonce plánuje 
vyčlenit speciální prostor pro brífinky v Bílém domě, kde by se influenceři 
mohli setkat osobně nebo na dálku - to by také některým vlivným osobám 
poskytlo trvalejší přístup k prezidentovi. 

N a k o n e c s e B i d e n o v a 
strategie zaměřuje spíše na 
p l a t f o r my p re f e ro v a n é 
mladými voliči, jako je Tik 
Tok. Administrativa proto 
prosazuje podporu TikToku, 
i když vyzvala k prodeji této 
platformy. Jinak ji chtěli 
zakázat v USA kvůli vazbám 
majitele na čínskou vládu. 

Iyuliya Ayupova 
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Něco málo o Feminismu 
Feminismus je široký pojem, který zahrnuje různé ideologie, hnutí a filozofie 
s cílem dosáhnout rovnosti mezi pohlavími a bojovat proti sexismu a 
genderové nerovnosti. Nicméně, v rámci feminismu existuje mnoho různých 
proudů a myšlenek, které se liší svými přístupy k řešení těchto problémů.  
V tomto článku se budeme zabývat hlavními z nich. 

1. Liberální feminismus 
Liberální feminismus se zaměřuje na dosažení rovnosti mezi muži a ženami 
pomocí změn v legislativě a právních předpisech. Tento proud feminismu se 
soustředí na odstranění právních překážek, které brání ženám v dosažení 
rovnost i s muž i a za j išťuje, aby byly 
uplatňovány stejné právní normy pro obě 
pohlaví. Liberální feminismus se také často 
zaměřuje na prosazování rovného přístupu ke 
vzdělání a pracovním příležitostem pro ženy. 

2. Radikální feminismus 
Radikální feminismus se snaží zjistit a odstranit 
hluboce zakořeněné struktury patriarchátu a 
misogynie, které podle něj existují v různých 
aspektech společnosti. Tento proud feminismu 
věří, že rovnost mezi muži a ženami nelze 
dosáhnout pouze prostřednictvím změn v 
legislativě, ale musí se zaměřit i na změnu 
myšlení a kulturních norem. Radikální 
feminismus se soustředí na to, jak genderové 
nerovnosti vznikají a jakým způsobem se 
projevují v naší kultuře. 

3. Marxistický feminismus 
Marxistický feminismus spojuje marxistickou teorii se snahou o dosažení 
rovnosti mezi pohlavími. Především se soustředí na ekonomické faktory, 
které ovlivňují genderové nerovnosti, a tvrdí, že kapitalistický systém 
využívá genderových rozdílů k tomu, aby udržel nerovnosti v moci a 
bohatství. Marxistický feminismus se také zaměřuje na to, jak pracovní místa 
a ekonomické příležitosti ovlivňují ženy a muže různě. 

4. Queer feminismus 
Queer feminismus se zaměřuje na boj proti heteronormativitě a genderovým 
binárním normám. A soustředí se na to, jak tato normativita vytváří 
diskriminaci a ostrakizaci vůči lidem, kteří nespadají do tradičních binárních 
rolí pohlaví a sexuality. Queer feminismus věří v proměnu společnosti s 
cílem přijmout a oslavovat rozmanitost genderových a sexuálních identit. 
Také klade důraz na osvobození od společenských očekávání a tlaků v 
oblasti sexuality a genderové identity. 

5. Intersekcionální feminismus 
Intersekcionální feminismus zdůrazňuje, že genderová nerovnost je 
provázaná dalšími formami diskriminace, jako jsou rasismus, třídní 

nerovnost a homofobie. Tento proud feminismu se 
snaží přiblížit různorodé zážitky a zkušenosti, které 
mohou mít ženy v závislosti na jejich rasové 
příslušnosti, sociální třídě, sexuální orientaci, věku a 
dalších faktorech. Intersekcionální feminismus si klade 
za cíl vytvořit inkluzivní a spravedlivou společnost, 
která respektuje a oslavuje rozdílnosti. 
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6. Ecofeminismus 
Ecofeminismus kombinuje feminismus s ochranou životního prostředí. 
Prohlašuje, že genderové nerovnosti jsou úzce provázané s ničením přírody 
a chudobou. Ecofeministé věří, že existují společné kořeny pro zneužívání 
přírodních zdrojů a zneužívání žen, protože jsou oba 
s p o j e n y s t o u h o u p o m o c i a k o n t ro l e . 
Ecofeminismus se snaží navrhnout alternativní 
způsoby, jak spravovat přírodní zdroje a vytvořit 
udržitelnou budoucnost pro všechny lidi a bytosti. 

Všechny tyto proudy feminismu mají společnou 
myšlenku, a to bojovat proti genderovým 
nerovnostem. Nicméně, každý z těchto proudů se 
z a měřu j e na růz n é s t r á n k y, o k o l n o s t i a 
problematiku genderové nerovnosti a nabízí 
odlišné přístupy k řešení těchto problémů. Je 
důležité si uvědomit, že feminismus není jen 
jednotná ideologie, ale spíše soubor proudů a idejí, 
které spolu v základě souhlasí. 

Emma Vrbíková 

Komentář:  
Potratová situace v USA a zákaz potratové pilulky v Texasu 

V posledních letech se potratová situace v USA velmi změnila, když některé 
státy začaly přijímat zákony, které omezují přístup k potratům. V roce 2021 
byl například v Texasu přijat zákon, který zakazuje potraty od šestého týdne 
těhotenství, což je doba, kdy mnoho žen ještě ani neví, že jsou těhotné. 
Zákon také umožňuje soukromým osobám podat žalobu proti každému, kdo 
ženě pomůže při potratu. Tento zákon byl napaden jako protiústavní a 
momentálně se projednává před Nejvyšším soudem. 

Potratovým právům a svobodě žen byla zasazena další velká rána, když 7. 4. 
2023 konzervativní texaský soudce Matthew Kacsmaryk vydal rozhodnutí, 
kterým zrušil platnost registrace potratové pilulky. Licence ale byla této 
pilulce udělena už před dvaceti třemi lety a neprovázeli jí žádné 
kontroverze, a to ani ze strany odborníků. Podle Úřadu pro kontrolu potravin 
a léčiv (FDA), který licenci pilulce poskytoval, není pilulka nijak škodlivá a 
dokládá to i odbornými studiemi. 
Z těchto událostí můžeme tedy soudit, že potratová 
situace v USA se určitě nezlepšuje, ba naopak se spíše 
vrací do padesátých let minulého století. I přes 
poměrně značný a hlasitý nesouhlas běžných občanů 
se stav práva na potrat a prevence otěhotnění stále jen 
zhoršuje, a tím se možnost  potratu v některých státech 
USA stává nemožnou, v  ostatních velmi koncipovanou. 

Emma Vrbíková 
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Mladí a aktivní 
Osud Československa v rukou studentů a zrušený Green Deal.  
Aneb Politické simulace od studentů pro studenty. 

Máte rádi politiku? Veřejné dění? Chcete poznat nové přátele a prožít někdy 
i zlomové události historie? Tak přesně pro Vás jsou politické simulace a 
modely. V článku se podíváme na ty, které nejsou z hlediska propagace ty 
největší – jako jsou například Pražský studentský summit nebo Model 
amerického kongresu v Plzni. 

Simulace Evropského parlamentu 
Simulací na téma Evropského parlamentu je, co se týče počtu, asi nejvíce. 
Jde o oblíbený podpůrný nástroj v edukaci o Evropské unii a jejích 
strukturách. A navíc mnohdy není tak kontroverzní jako domácí politická 
scéna. 
Na začátku každé akce se studenti rozdělí do frakcí sdružených v Evropském 
parlamentu. Na výběr jsou většinou všechny subjekty, až na tzv. Nezařazené, 

kteří ale mohou během 
hry vzniknout například 
o d c h o d e m s t u d e n t a 
(hrajícího europoslance) 
z jeho frakce. 

Magistrát hlavního města 
Prahy, zde se odehrávala 
S imulace Evropského 
parlamentu v roce 2022. 
Zdroj: TOP 09 
Vždy je nastolené nějaké 
téma (aktuálně hýbající 

veřejným prostorem). 
Studenti si následně zvolí předsedu a místopředsedy parlamentu. Pomocí 
„reálné politiky“, tzv. kuloárních jednání, se rozjede domlouvání aliancí a 
podrazů na své spojence. Poté se snaží o co nejvíc nekompromisní 
prosazování svého postoje a možný úspěch v konečném hlasování o 
evropském zákonu. 
V minulém roce se odehrála například simulace EP v Praze, kde zvítězil po 
dlouhých obstrukcích (a především díky nim) při projednávání zákona o 
Green Dealu (Zelená dohoda), návrh na jeho zamítnutí. 

Československé křižovatky: Vítězný únor 
Menší akce zvláště pro milovníky historie. Studenti se rozdělí do stran 
podílejících se na politické moci v letech 1945-1948, přičemž celá simulace 
vrcholí pokusem Komunistických stran Čech a Slovenska o puč v zemi. 
Simulace je rozdělena na zasedání stran, zasedání ve výborech, zasedání na 
vládních mítincích, lobbování u prezidenta i veřejnosti a propagaci své 
strany v rámci nadcházejících voleb. 
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V minulém roce se simulace odehrála v listopadu a skončila de facto Třetí 
světovou válkou – střetem mezi demokratickými stranami, kterým na pomoc 
přispěchal Západ a jejich totalitními protivníky, za které se postavil Sovětský 
svaz a jeho spojenci. 
Simulace jsou skvělým prostředkem, jak se vzdělat v dané problematice a 
zažít ji „na vlastní kůži“. Zároveň jde o networkingovou akci, na které můžete 
potkat spoustu úžasných lidí.  

Matyáš Paulíny 

Komentář: 
130 % pro učitele. „A není to málo Antone Pavloviči?“ 
V Poslanecké sněmovně se otevřela debata k zákonu o pedagogických 
pracovnících, která jde do třetího čtení. Vládní koalice navrhuje zakotvení 
130 procent průměrné hrubé mzdy pro učitele, proti je tradičně opozice, 
která by chtěla navýšení i pro ostatní pedagogické pracovníky, například 
trenéry, asistenty pedagogů atd. 
Proč je ale za současné ekonomické 
situace řešení opozice znovu čistě 
populistické? 

Hnutí expremiéra Babiše si už tak nějak 
zvyklo rozhazovat peníze kudy jde 
pozornost veřejnosti. Vzpomeňme na 
dárek důchodcům před sněmovními 
volbami, nebo obstrukce proti snížení 
valorizace penzí. A ano, zvýšení platů 
učitelům (a tím větší prestiž povolání a příliv mozků do oboru) je, nebo by 
mělo být, prioritou pro každý stát 21. století, ale přidat opravdu nemohou 
všichni a my jsme na dohled od tzv. nulové brzdy a pozici, ve které před 
několika lety bylo Řecko (ale s eurem…). 
Pro vládu teď musí být klíčové zvládnout rozvrstvit kvalitní učitele po celé 
republice, protože se stejnými podmínkami se žije v různých místech velmi 
odlišně. Nejméně kvalifikovaní učitelé jsou teď kupodivu v Praze, zatímco ti 
nejvíce na Jižní Moravě a ve Slezsku. Vysvětlení tohoto jevu je jednoduché, 

ceny nájmu, ale i všeho ostatního, jsou v 
těchto regionech mnohem nižší, než v 
metropoli. A když mají všichni učitelé 
stejně, proč by byli někde, kde jim z 
konečné částky ukrojí většinu nájem a 
služby? A na Moravě se přece jenom žije 
docela dobře – není to Ústí. 
Takže na otázku klasika „a není to málo 
A n t o n e Pav l o v ič i ? “ j e o d p o věď 
jednoduchá; za současné situace je to 
nadmíru štědré a učitelé můžou být rádi, 
protože na ně tato vláda opravdu myslí.  
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Pavel Klíma (vzadu) a Matěj Ondřej Havel.

Matyáš Paulíny



Komentář 
Válka v Súdánu 
  
Zdravím v mém politickém koutku, tentokrát z jižního kontinentu, kde mě 
zaujal jeden ze států, o kterém slyšíme téměř každé dva roky kvůli jejich 
častým převratům a krizím, jak je tradiční v Africe. 
V sobotu 15. dubna začala v Súdánu krize, která se v neděli rozrostla v 
násilné střety mezi armádou a polovojenskými milicemi nazývaných 
„Jednotky rychlé podpory“, které technicky vzato také spadají pod armádu, 
ale mají jiného vůdce. Tyto přestřelky jsou podle dostupných informací po 
celé zemi, ale nejbrutálnější jsou v hlavním městě Chartúm. Podle výboru 
súdánských lékařů v přestřelkách prozatím přišlo o život 188 lidí a 1800 bylo 
zraněno. Není oficiálně známo, která z bojujících frakcí drží kontrolu nad 
hlavním městě, protože milice se přou o to, že dobyla to, co předtím vlastnila 
armáda. Ta to zase odmítá. Tím pádem obsazené území obou stran je 
identické kvůli nedostatku nezávislých zdrojů. 

Organizace spojených národů (OSN) 
odpověděla na tuto situaci výzvou, aby se 
boje zastavily a aby se začala jednat mezi 
frakcemi vojenských jednotek. Cílem bylo 
ukončit tuto nově vznikající krizi a zajistit 
bezpečnost pro zaměstnance OSN. Podle 
informací od New York Times zemřeli 
zatím 3 zaměstnanci Světového programu 
pro výživu. Z Evropské unie přišly 
podobné ohlasy a od Africké unie brzy 
přijel vyjednavač, který měl Súdán dovést 
blíž k politickému řešení. I když armáda 
veřejně prohlašovala, že nebude nijak 
vyjednávat s povstalci. Také vyžadovali 
jejich okamžité rozpuštění. 
Zatím se konflikt nejeví, že by vyjevil 
jasného výherce, ale ze strany armády, 
která je vedena de-facto vládcem země 
Abdalem Fattáhem Burhánem víme, že 
vojenské letectvo bude bombardovat 
pozice povstaleckých milic v hlavním 
městě, a tak civilisté nemohou vycházet ze 
svých domovů. Ale já silně doufám, že 
tento konflikt nepotrvá moc dlouho a tím 
pádem budou ušetřeny životy civilních obyvatel. 

Oliver Vyštejn 
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Komentář: 
Demonstrace, Rajchlovo PRO a Česko proti bídě 

Několik desítek tisíc lidí se občas sejde na Václavském náměstí v Praze a 
protestuje proti vládě, která podle nich nedělá dostatek pro občany a proti 
podpoře Ukrajiny v jejich boji s ruskou federací. Poslední protesty se 
vyznačily tím, že někteří protestující zvolili formu protestu přenocováním 
před úřadem vlády ve spacácích. Obhajují se, že chtějí jenom mír na 
Ukrajině pomocí boje proti západnímu světu a jeho institucím. Jejich 
požadavky jsou například, vystoupení z NATO, chtějí demisi Fialovy vlády, 
konec podpory pro Ukrajinu a silnější protekci pro svobodu slova, která je 
údajně ohrožená. Problém je, že tyto protesty nepovedou k míru a na demisi 
vlády je jich až žalostně málo v zemi, kde žije 11 miliónů obyvatel a z toho je 
cca 8,5 milionu voličů. 
Jindřich Rajchl nedávno vyšel z pozadí a začal vést protestující davy poté, co 
Ladislav Vrabel ztratil na popularitě. Potom, co se zúčastnil boje o 

předsednictví uvnitř politické 
s t r a ny T r i k o l o r a , k t e ré 
prohrál. A proto Vytvořil 
novou základnu ve formě 
vlastní strany PRO (Právo 
Respekt Odbornost), kterou 
propaguje skrz tyto protesty. 
Tato strana se identifikuje 
j a k o k r a j ně p r av i c o vá , 
a n t i s y s t é m o v á a 
euroskeptická. Její členové 
jsou podezříváni z rusofilství 
a zároveň z napojení na krajní 
levici. Mimo jiné je jejich 
m í s t o p ře d s e d o u býva lý 
předseda Komunistického 

svazu mládeže v Praze Tomáš Nielsen. Povětšinou mu volební průzkumy 
dávají volební zisk kolem 4 %. 
Lidé jsou značně nespokojeni s vládou Petra Fialy, což se zobrazuje v těchto 
demonstracích a celkové v náladě společnosti. Tuto nespokojenost 
způsobuje zejména neustále zhoršující se inflace koruny a ceny energií, dále 
nedostatečnou podporou těch nejzranitelnějších a naprosto otřesnou 
komunikací s veřejností a s vysvětlováním kroků vlády. 

Oliver Vyštejn 
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Vraždy napříč obdobími  
THE GRANNY RIPPER  

Tamara Samsonová se narodila v roce 1947 v bývalém Sovětském svazu a 
byla známa svým excentrickým chováním. Údajně měla problémy s 
duševním zdravím a byla dříve hospitalizována kvůli příznakům 
schizofrenie. Její syn, který s ní bydlel v bytovém komplexu, tvrdil, že byla 
fascinovaná smrtí a makabrem neboli fascinací něčím nechutným a 
společensky nepřijatelným. 

V roce 2015 zmizela sousedka 
Samsonové o kterou se starala, 
Valentina Ulanova, v té době 
Valentině bylo 79 let a neměla 
se jak bránit. Tělo rozčtvrtila 
pomocí pily a poté ho zakopala 
vedle rybníka za svým bytem. 
Brzy se zjistilo, že Samsonová je 
hlavní podezřelou v případu, 
protože byla zachycena na 
kamerovém záznamu, jak nosí 
igelitové tašky plné ostatků 
Valentiny ze svého bytu. 

Ovšem zabíjela i předtím, převážně ženy, které jí věřily, nejčastěji sousedky. 
V roce 2014 rozčtvrtila muže, který u ní bydlel  v roce 2003 a bylo mu 44 let. 
Policie v bytě našla vizitku a tělo bylo zakopáno poblíž těla Ulanové. Napsala 
si o tom záznam do deníku, ve kterém popsala, jak se pohádali a v koupelně 
ho podřezala nožem, rozřezala a nakonec tělo odtáhla z bytu a zakopala.  

V deníku bylo popsaných dalších deset vražd s detailními popisy po dobu 
dvaceti let. Zápisky byly psány v ruštině, němčině a angličtině. V bytě dále 
policie našla stopy po krvi a zakrvácený nůž. 

Během soudu ohledně vraždy Valentiny Ulanové Tamara tvrdila, že zemřela 
náhodou a její tělo rozčtvrtila, aby se ho snáze zbavila. Nicméně se v 
průběhu soudu ukázalo, že byla zodpovědná za více vražd. Našel se její 
deník, do kterého si psala detailní popisy vražd a dokonce napsala i recept 
na lidské maso, ovšem důkazy o tom, že praktikovala kanibalismus se nikdy 
nenašly.  

Samsonová nakonec byla uznána za vinnou a odsouzena k hospitalizaci v 
psychiatrické léčebně. Její případ byl mnohokrát zkoumán, stejně jako 
deníky, ovšem všechny oběti se nikdy nenašly.  

Ovšem její případ otevřel téma psychických poruch, jejich včasných diagnóz 
a včasné pomoci.  
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Komentář:  
Je opravdu Fialova vláda tak špatná? 

Poslední dobou si můžeme povšimnout demonstrací, nejčastěji v Praze, kde 
byla i poslední demonstrace v neděli, proti téhle vládě a říkání, jak vláda 
může za všechno. Ovšem, je tomu tak? Ne. Jde o špatné pochopení toho, co 
vláda musí udělat, co může ovlivnit a co už nemůže. Hodně se nadává na 
předražení, ovšem vláda nemůže skoro nijak ovlivnit cenu dodavatele. Také 
bychom si měli uvědomit, že největší potravinový průmysl zde má Babiš, 
který vydělává na krizi nejvíce. Trh funguje na poptávce a pokud je po 
něčem poptávka, ceny budou vyšší. A sice my se neptáme po tom produktu, 
ovšem je poptávka např. po naftě a benzínu a to už může ovlivnit více 
faktorů a to i dovoz.  

Jinak je vtipné, že jednu z největších demonstrací proti vládě a očkování tak 
pořádal někdo, kdo s Českem má společné jen to, že zde bydlí a možná to 
má v občance a kdo má několik milionů dluhy. Zároveň na dalších 
demonstracích se účastnili politici, kteří například byli proti snížení či 
zmrazení platů kvůli krizi a pak povídají, že vláda nic neudělala, když jim 
nedali ani možnost. Mluví o podpoře Česka, ovšem sami si na většinu věcí 
zvou lidi z cizích států a českých produktů mají asi tolik jako já maďarských. 
A nebo utrácí ze státní kasičky na pěkné fotky na instagram.  

Fialova vláda není ideální, ale ideální vláda je možná ještě více nebezpečná, 
protože nic ideálního neexistuje. Také se dostali do vlády v době, kdy tahle 
země sotva přežívala po tom, co vše se pokazilo za Babišovy vlády.  

Také zde panuje ta myšlenka, že vláda se má starat o lidi. Ano, ale ne o 
jednotlivce, ale jako o skupinu. Jednotlivec se musí postarat sám o sebe 
nebo mít někoho, kdo se o něj postará. Například je těžší si najít práci, to 
jenom znamená se více snažit, zdokonalovat se. Vláda není kamarád, vláda 
nemá všechny vodit za ručičku. Křičení na Václaváku je fajn, ale pokud 
chcete budoucnost, dělejte něco pro ni.  

Kristýna Hůlková 
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(Ne)originální Recenze 
Ahoj, vítám vás u mé letní recenze! Jelikož jde o mou poslední recenzi, tak si 
myslím, že je ten správný čas na to zrecenzovat nějakou tu knihu. A protože 
má letně vypadající obálku a celkově se odehrává v horkém jižanském 
počasí, vybrala jsem knihu Ať zemře. Užijte si recenzi! 

  
Ať zemře – kniha tak akorát na horké, pomstychtivé léto 
Ať Zemře (Dead to Her) je nejnovějším thrillerem britské autorky Sarah 
Pinborough, které u nás také vyšla dvě další, dle mého uvážení brilantně 
napsaná, díla – Ví o tobě a Tiché lži, se kterými budu knihu pravděpodobně 
dost srovnávat, tak se na to, prosím, psychicky připravte. 
Hlavními motivy v Ať zemře jsou stejně jako u autorčiných předchozích knih 
hlavně tajemství, láska, emoce, přetvářka, pomsta a lidská psychika, což 
jsou slova, která podle mě tuto knihu dokonale vystihují, ale i tak vám povím 
něco víc o jejím ději. 
Marcie, aneb naše hlavní postava, si jednoho krásného dne vzala bohatého 
Jasona. Předpokládala, že díky jeho postavení, penězům a jejich lásce bude 
neustále zažívat něco nového, bude si užívat života a zkrátka bude šťastná. 
Což možná nějakou tu chvíli byla i pravda, ale o pár let později se jí její nový 
život zevšedněl, začala se z ní stávat 
typická jižanská manželka a Jason se jí čím 
dál tím víc vzdaloval.  
Takže si asi umíte představit, že rozhodně 
nebyla dvakrát nadšená, když si starý, 
nesmírně bohatý, nerudný nadřízený 
jejího muže vzal mladou, překrásnou 
Keishu, která byla plná života a neustále 
kroužila okolo Jasona. Jenže nejen že z 
toho Marcie nebyla dvakrát nadšená. 
Nejen že měla také neskutečný vztek, 
měla také strach, a to velice oprávněně. 
Ona sama totiž byla Jasonovou druhou 
manželkou a ženou, se kterou svou 
bývalou manželku podváděl, tudíž se 
začínala bát, aby nedopadla stejně. Jenže 
není to jen Jason, kdo z Keishy nemůže 
spustit zrak. I Marcie začne poněkud 
fascinovat a zajímat, co je ta žena vůbec 
zač a jako by těch problémů nebylo málo, 
neustále se jí snaží dohnat její vlastní 
minulost. 

Myslím si, že tou nejdokonalejší věcí na psaní Sarah Pinborough je to, jak 
dokonale dokáže čtenáře vtáhnout do děje, jak ho zahltí myšlenkami postav 
natolik, že se pak přestane soustředit na své vlastní a jak ho dokáže 
„zmanipulovat“, aby si myslel, že dávno zná pravdu, i když se nakonec 
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ukáže, že tomu tak ani v nejmenším nebylo. A všechno tohle tahle kniha 
rozhodně měla! Také jí rozhodně nechyběla atmosféra, neskutečné převraty 
událostí či komplikované osobnosti postav. Jako v jejích předchozích knihách 
jsou zde hodně důležitá tajemství, takže pokud vás baví knihy opředené 
právě tajemstvími a tajemnem, tahle kniha by mohla být tou správnou pro 
vás. 

Moc se mi líbí, jak jsou si Ví o tobě, Tiché lži a Ať zemře v mnoha věcech 
podobné, protože to hodně definuje styl autorčina psaní. Ale bohužel je zde 
malý problém, a to v tom, že člověk, který přečetl její předchozí dvě knihy, 
bude v této pravděpodobně už občas vědět, co se v některých situacích 
stane dál apod., což je trochu škoda. 
Knihu bych definitivně doporučovala všem, kteří mají rádi thrillery a knihy 
založené hlavně na přemýšlení postav, ale upřímně si myslím, že by se 
mohla líbit prakticky všem s výjimkou těch lidí, kteří od knihy očekávají akci 
za akcí, protože to je asi jedna z hodně mála věcí, kterou v této knize 
nenajdete.           

Iveta Fajfrlíková                                                                                                       

  
Komentář: 
Top Tower 
Top Tower má být 111 metrů vysoká věž ve tvaru vraku lodi (který nenavrhl 
nikdo jiný než David Černý a s ním Tomáš Císař) postavená na místě 
parkoviště vedle metra Nové Butovice. Uvnitř se má nacházet 270 bytů, 
kanceláře, obchody, parkoviště, divadlo, střešní zahrada apod. Věž chce 
postavit společnost Trigema, která již na zmíněných Nových Butovicích v 
minulosti nechala postavit například vinárnu Cyberdog, kde vám víno 
nalévají robotické paže, či obří monstrum sestavené z fotoaparátů a 
pohyblivých očí, jenž sledují každý váš krok a které patří k restauraci Trifot. 
Možná že tohle všechno zní jako hrozně zábavné a originální věci. A ano, 
možná že to jsou zábavné a originální věci, ale rozhodně ne pro ty, kteří 
vedle toho všeho bydlí. Takže můj názor na Top Tower? Ne, děkuji. Opravdu 
nepotřebuji vidět z okna jen jednu obří 
křiklavě červeno-oranžovou věc. Navíc by to 
znamenalo roky s tavění , tudíž roky 
nemožnosti jakéhokoliv pohybu okolo metra, 
také si myslím, že celkově stavět něco 
takového hned vedle metra je poněkud 
nebezpečné. Takže doufám, že stavba Top 
Tower zůstane ještě hodně dlouhou dobu, 
nejlépe napořád, v pozastavení, do kterého 
se dostala díky covidu. 

Iveta Fajfrlíková 
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Herní novinky 
Návrat Resident Evil a konec E3 (možná) 

Už jste slyšeli o úspěšné seriálové adaptaci herní série The Last of Us z dílny 
HBO? Jedná se jednu z nejpovedenějších adaptací s herní předlohou vůbec. 
Příběh se odehrává v  alternativním světě, kde globální oteplování 
způsobilo, že jistý druh houby začal z  lidí dělat nemyslící zombie. Seriál se 
stal tak populárním, že lidé začali přemýšlet nad tím, zda-li je něco takového 
opravdu možné. A ono to asi možné je. Respektive, kvasinková infekce není 
nic nového.  
Možná jste před nedávnem zaznamenali zprávy o smrtelné kvasinkové 
infekci, Candida auris, co se začala šířit po v Americe. Ohrožuje jedince se 
oslabenou imunitou a normální léčba na ni neúčinkuje. Je sice smrtelně 
nebezpečná, ale její oběti po smrti znovu nevstanou. Jistému indickému 
mykologovi (vědec se specializací na houby) se však podařilo nakazit 
houbou, která se normálně u lidi nevyskytuje. 
Jednalo se o Pevník nachový a ten zapříčinil, že 
muž trpěl únavou, kašlem, problémy s polykáním 
a chrapotem. Jednalo se ovšem o ojedinělý 
případ.  
Zombie apokalypsa podle scénáře The Last of Us 
nás asi teda zatím nečeká. Ale nebojte se, 
existuje spousta jiných možností, jak způsobit tu 
správnou zombie pandemii. Chodící mrtvoly 
může obstarat třeba uměle vytvořený virus, který 
unikl z laboratoře, kde ho uvařili. Něco takového 
se stalo ve světoznámé herní sérii Resident Evil. 
Této sérií, patřící do žánru survival horor, teď do 
jejího repertoáru přibyl další remake a to již 
čtvrtého dílu. Napadlo mě tedy zaměřit se 
nejdřív na stručnou historii této série jako takové 
a potom se zaměřit na samotný remake. 

Stručná historie Resident Evil  
První Resident Evil (v Japonsku má hra název Biohazard) vyšel roku 1996 22. 
března. Byl vyvinut a vydán japonským herním studiem Capcom. Původně 
se mělo jednat o pouhý remake hororovky Sweet Home. Režisér Sweet 
Home, Tokuro Fujiwara, se na tomto novém projektu podílel jako producent. 
Na režisérské křeslo byl usazen Shinji Mikami a pod jeho taktovkou prošel 
projekt několika změnami, než se ustálil na formátu 3D z  třetí osoby 
s nehybnou kamerou.  
Hra vyšla na PlayStaion 1. Dějství se odehrává ve vile nedaleko fiktivního 
města Raccoon City. Hráč má na výběr mezi dvěma členy speciální jednotky 
S.T.A.R.S kteří se snaží přežít v již zmíněné vile plné zombie mutantů. Každá 
postava má jinak velký inventář a jiné specializace. Hra se stala 
nejvýdělečnější hrou na PlayStation té doby. Prodalo se něco kolem 4 
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milionů kopií, a to Capcomu vydělalo přes 200 milionů dolarů (to je v dnešní 
době ekvivalent přibližně 340 milionům dolarů.). Tímto úspěchem měl 
Rezident Evil pokračování zaručeno. Dvojka vyšla roku 1998, Resident Evil 3: 
Nemesis (Děj Nemesis se z  půlky odehrává před a z  půlky po dvojce).  
Následuje Resident Evil-Code: Veronica, vyšel roku 2000. Rezident Evil Zero 
z  roku 2000 je preqel pro první Resident Evil. Dále pak za sebou vychází 
Resident Evil 4 (2005) 5(2009) a 6 (2012).  
Poslední dva tituly, Resident Evil 7: Biohazard a Resident Evil Villige, se 
vyznačují tím, že kamera se přesunula z  pohledu třetí osoby do pohledu 
osoby první. Co se herního zážitku týče, tahle změna asi drasticky zkrátila 
životnost spodního prádla herní komunity. Všechny zmíněné tituly jsou vše, 
co může hlavní continuita Resident Evil nabídnout. Různé spin-offi, 
multiplayeri a mobilní hry radši ani nezmiňuji (Pak jsou to hrané filmy a 

a n i m o v a n é / h r a n é 
seriály atd.). Co se 
remaků týče, remake 
jedničky přišel již roku 
2002. Remake druhého 
dílu se dostavil roku 
2019. Třetí díl se dočkal 
remaku v roce 2020. 
Remake dílu čtvrtého se 
dostal  

Resident Evil 4     
Jak už jsem zmínil, původní Resident Evil 4 vyšel roku 2005, přesněji 11. 
ledna. Vydala jí společnost Capcom a vývoj mělo na starost její čtvrté 
produkční studio. Jede na herním enginu MascotCapsule eruption engine. 
Hra prošla komplikovaným vývojem a několika verzemi. První verze byla 
režírovaná Hidekim Kamiyou. Jeho cílem bylo udělat cool a stylovou akční 
hru s  dynamickým kamerovým systémem (pohled kamery se mění podle 
toho, kde se hráčem ovládaná postava nachází). Shinji Mikami však jakožto 
producent nebyl s  touto verzí spokojen, a proto Kamiyou nahradil Hiroyuki 
Kobayashi. Kamiyova verze se následně vyvinula do prvního dílu Devil May 
Cry, další známé série vlastněné Capcomem.  

Co se Residentu týče, prošel si asi ještě třemi verzemi (vývojářský z  toho 
neustálého předělávání málem celý sesypal) a finální verzi nakonec režíroval 
Mikami a z Kobayashiho se stal producent. Scénář si Mikami taky nakonec 
napsal sám. Co se hry týkalo, kamera byla umístěna za hráčem ovládanou 
postavu s pohledem přes rameno. Hra je více zaměřena na akci než horor. 
Nepřátele lze dobře mířenou ranou přinutit upustit zbraň. Jsou však schopni 
se vašim útokům vyhýbat a pracují v kolektivu.   Hlavním hrdinou hry je zde 
Leon S. Kennedy, který se objevil už jako člen policejního oddělení 
v Raccoon City v Resident Evil 2. Ve čtvrtém díle Leon povýšil na speciálního 
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agenta, jenž byl pověřen záchranou Ashley 
Graham. Ashley je dcerou samotného 
prezidenta spojených států, kterou unesl 
tajemný kult jménem Los Illuminados. Leon 
se vydá po stopách únosců, které ho 
zavedou do španělské vesnice s  velmi 
agresivními obyvateli. Jejich agrese je 
způsobená parazitem, který ovládá jejich 
nervový systém a je schopen udělat své 
hostitele odolnější. Hra byla původně 
zamýš lena exkluz ivně pro Nintendo 
GameCube, nakonec se z  ní ovšem stala multiplatformová hra. Získala 
spoustu ocenění a ovlivnila další hororové tituly jako Dead Space a již 
zmíněné The Last of Us.  

Resident Evil 4: Remake  
Co se remaku týče, práce na něm začaly kolem roku 2018 v externím studiu 
M-Two. Nakonec byl však dodělán a vydan samotným Capcomem. První 
upoutávka se k lidem dostala při video prezentaci, PlayStation State of Play. 
Hra běží na RE Enginu a tentokrát vyšla na PlayStation 4/5, Xbox Series X/S a 
Windows. Někteří hráči měli starosti ohledně toho, jak se remake podaří.  
Remake třetího dílu totiž po grafické stránce zabodoval, za to byl dosti 
ochuzen o původní obsah.  Obavy však byli naštěstí zbytečné. Po příběhové 
stránce došlo k  méně drastickým změnám. Co se hratelnosti týče, bylo 
přidáno nebo zlepšeno několik herních mechanik. Do hry přibyli prvky 
stealthu. Leon, který má v  remaku více zkušeností, získal možnost plížení. 
Může se tak přiblížit k nepřátelům potichu zezadu a zlikvidovat je potichu 
pomocí nože. Další ticho možností je kuš, všechny ostatní zbraně na dálku 
k  jsou docela hlučné. Stealth byl přidán asi kvůli nárůstu IQ umělé 
inteligence, co má na starosti ovládání nepřátel. Celkově jsou nepřátelé 
nebezpečnější, pokud je jich víc. Možnost, snížit jejich počet předtím, než se 
na vás všichni vrhnou je tedy rozhodně vítána. Při samotném souboji může 
Leon pro změnu blokovat útoky nepřátel pomocí nože. S  tím podáním a 
blokováním ale opatrně, nůž se těmito akcemi opotřebovává a jediná 
možnost, jak ho opravit, je využití služeb obchodníka, u kterého můžete 
zakoupit i munici a další vybavení. I umělá inteligence Ashley dostala boost. 
Nyní může při eskortních misích přijímat rozkazy, takže jí můžete přikázat, 
aby si držela odstup nebo se nacházela ve vaší těsné blízkosti. Nemá sice 

health bar, ale pokud ji necháte 
dostat příliš poškození, spadne a 
vy ji musíte zvednout včas (jinak je 
to konec hry). Nechybějí ani 
jednoduché hádanky. Celkově se 
jedná o hru, která potěší staré 
fanoušky série a hra má potenciál 
přilákat nové hráče.  

Vojtěch Komrska 
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Komentář:  
E3 2023 se nekoná  
E3 je zkratka pro Electronic Entertainment Expo. E3 je (spíš byl) jeden 
z  největších a nejdůležitějších herních veletrhů. Organizátorem je ESA 
(Entertainment Software Association). Právě při této události, konající se 
každý rok v  kongresovém centru v  Los Angeles, světoznámí herní 
vydavatelé a vývojáři spolu s hardwarovými a softwarovými vývojáři odhalili 
trailery na své nové hry a produkty. Pak ale došlo ke covidové pandemii a 
kvůli tomu se několik let veletrh nemohl konat. Organizátoři se přizpůsobili 
a přesunuli se k  streamování celé události. Každá zúčastněná firma měla 
vlastní spot prezentující její produkty. V  roce 2023 se E3 měla vrátit se vší 
parádou do skutečného světa. Měla se konat od 13. do 16 června. Přišla však 
velká rána, Sony, Nintendo a Microsoft odřekli svou účast. Později to samé 
udělal Ubisoft, Sega a Tencent (Čínská společnost vlastnící např. Riot Games 
a tedy League of Legends od Riotu.). Odchod těchto společností nakonec 
vyústil v ukončení celé akce. Jak ve skutečnosti, tak ve streamovací podobě. 
Proč však takto velká studia odmítla na E3 účast? Zřejmě kvůli původně 
velké účasti. Na E3 je toho opravdu hodně a takto velká studia se o 
pozornost účastníků děli nerada. Např. Sony a 
Microsoft mají vlastní show. Je to pro ně 
ekonomicky výhodnější. Jejich příklad začnou 
následovat i další velká studia. E3 se tedy 
nachází v  značném ohrožení. Čas ukáže, jestli 
opravdu zanikne, či se přizpůsobí. Může se 
např. přeorientovat na malá herní studia 
s ambiciózními projekty. 

Vojtěch Komrska 
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Pozitivní zprávy 

Vítám Vás u nového a posledního článku o pozitivních zprávách ze světa! 
Ráda bych Vám představila spoustu novinek a zajímavosti, které stojí za 
zmínku a šíření dál. Zároveň Vás tu zavalím hromadou informací, které Vám 
vykouzlí úsměv na tváři.  
Děkuji moc za čtení těchto článků, vážím si každého, kdo tyto řádky čte. Přeji 
Vám příjemné počtení a spoustu pozitivního okolo Vás.  

NOVÝ SKAFANDR PRO NOVÉ TISÍCILETÍ   
Mise Artemis 3 je plánovaná na rok 2025 a o nové skafandry se postará 
společnost Axiom Space. Oblek byl navržen pro lepší pohyblivost astronautů, 
má například více kloubů. Pro astronauty tak bude více pohodlnější. Kromě 
komfortu oblek obsahuje HD 
videokameru na boku, kterou 
budou moci astronauti posílat 
přenosy videí na Zem. 
Na světě zatím existuje pouze 
prototyp skafandru, látka by 
měla být bílá. Světlá barva 
totiž lépe odráží sluneční 
p a p rs k y a p ř i s pě j e t a k 
k  ochraně astronautů před 
vysokými teplotami. Oblek 
bude nastavitelný pro muže i 
pro ženy.  
Společnost NASA plánuje, že 
na plánované misi vkročí na Měsíc žena a po ní astronaut s  jinou barvou 
pleti. 

ZDRAVÝ MOZEK A CO NÁM K NĚMU POMÁHÁ 
Mozek je pro nás jedním z nejdůležitějších orgánů, proto bychom o něj měli 
pečovat. Britský neurochirurg Henry Marsh poskytl listu The Guardian 
několik rad pro zdravý a bystrý mozek. 
Podle doktora Marshe je v  prvé řadě důležité se vyhýbat jakýmkoliv 
nárazům do hlavy, protože i to nejmenší zranění hlavy může způsobit 
poškození mozku, byť nepatrné. K  tomu se pojí i bod, že bychom se měli 
vyhýbat sportům, při kterých opakovaně dochází k úrazu hlavy. „I přes toto 
doporučení, lidé se potřebují hýbat. Lidé, kteří pravidelně cvičí, mají nižší 
míru demence a deprese. Ačkoli nelze prokázat příčinnou souvislost,“ 
dodal.  
Druhým důležitým bodem je duševní aktivita. „Čím aktivnější mozek máte, o 
to déle bude trvat, než se mu vybijí baterky. Víme, že čím je člověk starší při 
dokončení vysokoškolského vzdělání, o to nižší je riziko demence,“ doplnil 
doktor Marsh. 

34



NOVÝ SVĚTOVÝ REKORD ZA PONOR POD 
LED  
Český freediver David Vencl získal druhý 
světový rekord. Ve švýcarském jezeře se 
dokázal potopit do hloubky 52,1 metrů, a to 
na jeden nádech a bez neoprenu. Celý 
ponor trval 1 minutu a 54 vteřin.  
Švýcarské jezero Sils leží 1  800 metrů nad 
mořem a v  den ponoru jej pokrývala 35 
centimetrů tlustá vrstva ledu. U hladiny 
měla voda jeden stupeň Celsia. 
Rekordmana měli jistit čtyři potápěči, ale 
nakonec jednomu z nich zamrzla technika. 

FILM MOJE SLUNCE MAD ZÍSKALO 
PRESTIŽNÍ OCENĚNÍ 
Animovaný snímek Michaely Pavlátové 
vznikl podle knižní předlohy Petry 
Procházkové pod jménem Moje slunce Mad. Tento film zaujal i za hranicemi 
a vyhrál prestižní cenu francouzské filmové akademie César za nejlepší 
celovečerní animovaný film. 
Snímek vypráví příběh Heleny, která se přestěhuje do afghánského Kábulu, 
aby začala novou životní etapu se svým manželem Nazirem a především si 
zvykla na nový životní styl jeho velké rodiny.  
Do jejího života vstupuje chlapec jménem Mad a s  jeho pomocí začíná 
Helena hledat domov v cizí zemi.  

NEJSTARŠÍ JEŽEK NA SVĚTĚ  
Často se můžeme dočíst o nejstarších lidech na světě, kteří žijí déle než sto 
let. Ale co nejstarší zvířata? Z  řad ježků se podařilo identifikovat toho 
nejstaršího v Dánsku. Dožil se 16 let, což je o sedm let déle než předchozí 
rekordman.  
Ještě před samotným zjištěním toho nejstaršího ježka v  Evropě, vědci 
prováděli výzkum, jehož cílem bylo zjistit průměrný věk těchto jedinců. Po 

podrobném zkoumání vědci 
zjistili, že průměrný věk těchto 
jedinců, je jen kolem dvou let. 
Nejvíce šokující fakt tohoto 
výzkumu byl, že 56 procent 
ježků zahyne při přecházení 
silnic.  
Populace ježků se od roku 2000 
snížila nejméně o 50 procent a 
to zejména na venkově ve 
Velké Británii.  
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BRITSKÝ OSTROV ZÍSKAL MEZINÁRODNÍ CERTIFIKÁT 
Díky světelnému smogu se často stává, že si nemůžeme užít hvězdnou 
oblohu tak, jak bychom si přáli. Existují ale místa, kde si tuto podívanou 
můžeme užít. 
Britský ostrov Bardsey, jakožto první, získal mezinárodní certifikát pro oblast 
s velmi tmavou noční oblohou.  
Ostrov ve Walesu, kde žije pouze 11 stálých obyvatel, se připojil k 16 dalším 
odlehlým místům na planetě, kde dochází téměř k  nulovému světelnému 
smogu a tak jsme schopni 
vidět hustou tmu. Důvodem 
tak jasné oblohy je tyčící se 
hora Mynydd Enlli, která 
odcloňuje světelný smog 
z  b r i t s k é p e v n i n y a 
z Dublinu.  
Mezi další nejtmavší místa 
na Zemi patří například 
tichomořské Pitcairnovy 
ostrovy nebo rezervace 
Medicine Rocks v  americké 
Montaně.  

NOVÝ DRUH SVĚTLUŠKY POJMENOVANÝ PO SLAVNÉM REŽISÉROVI 
Jak vzdát někomu hold, aby na to nezapomněl? Mexičtí vědci chtěli potěšit 
oscarového režiséra Guillerma del Toru, který je velkým milovníkem hmyzu, 
a pojmenovali po něm nově objevenou světlušku.  

N o v ý d r u h s v ě t l u š k y 
entomologové objevili na západě 
Mexika ve státě Jalisco v  roce 
2015. Z  tohoto místa pochází i 
režisér. 
Oscarový rež isér je slavný 
především díky filmům Pinocchio 
a Tvář vody. Za druhý snímek 
získal amerického Oscara za 
nejlepší film roku 2017. 

Adéla Koubková 
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Komentář: 
Česká pošta  
Česká pošta musí kvůli úsporám od 1. července zrušit 300 svých poboček a 
díky tomu přijde o práci přes 1  600 pošťáků. Zdůvodnění společnosti je 
takové, že je jejich nutností osekat výdaje, aby podnik přežil. Pošta 
v  momentální chvíli nemá dostatek peněz, aby si mohla dovolit tolik 
poboček a zaměstnanců, navíc se čím dál tím více stává, že zájem o služby 
na pobočkách stále klesá. Za posledních 5 let tento zájem klesl o 40 
procent.   
Reformace pošty je potřeba dlouho, o tom nemusíme diskutovat. Posílání 
dopisů už dávno není tím nejběžnějším způsobem komunikace mezi lidmi. 
Druhým bodem, na který Česká pošta dlouhou dobu zapomínala, je její 
zastaralost vůči konkurentům.  
Česká pošta si možná zatím neuvědomuje problém, který si sama vytvořila, 
ale pravda je taková, že to s  ní bude ještě horší. Budou se tvořit fronty 
(například kvůli změně vzdálenosti ze dvou na tři kilometry, přičemž má 
zůstat ta pobočka s  největším provozem), komplikace, čekání a můžeme 
pokračovat.  
Arogance a povýšenost pošty si akorát sama ublíží v budoucích měsících a 
letech. Jejich problém může skončit i insolvencí, o čemž se poslední dobou 
také mluví velmi často.  

Adéla Koubková 
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